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                                                                        RUSSIAN EMPIRE (UNTIL 1917) / Российская империя (до 1917) - *) Important note: Bidding on this lot requires an enhanced due diligence. Please consult the conditions of sale ! 
*) Важное замечание: Для ставок на этот лот требуется специальный допуск. Пожалуйста ознакомьтесь с Правилами аукциона! 
Imperial Order of the Saint Apostle Andrew the First-CalledBreast star in diamonds, 4th model (eagle with wings erected and St. Andrew’s cross on the chest – since about the 1850ies), 2nd edition (official metal edition since 1855), official fabrication of Karl Hahn in Sankt Petersburg for the "Cabinet of His Majesty the Emperor", 89.1 x 90.7 mm, gold, silver and enamels, set à jour with 467 old cut genuine diamonds and diamond roses (all tested for genuiness) with a total weight of about 24 ct, total weight of the star 125.1 g, all loops but one at the tips of the longest rays have been removed, with pin, this with engraved number "40" and an on the point standing triangle (probable an internal manufacturing information), pin base and hook re-attached with tin solder. RRU 3B; ZK2 3058. 
RRRR  G.V.F. 
Императорский орден Святого Апостола Андрея ПервозванногоБриллиантовая звезда, 4 тип (орёл с крыльями вверх и крестом Св.Андрея на груди – примерно с 1850-ых годов), 2 подтип (металлическая с 1855 г), изготовлена Карлом Ганом в СПбурге для «Кабинета Его Императорского Величества», 89.1 x 90.7 мм, золото, серебро и эмаль, 467 подлинных бриллиантов (все проверены на подлинность) старой огранки общими весом около 24 каратов, вес звезды 125.1 г, все ушки для прикрепления к мундиру для ношения на концах длинных лучей (кроме одного) удалены, с заколкой, на которой выгравировано "40" и треугольник углом вниз (возможно, внутренняя информация изготовителя), крепление заколки заново припаяно. RRU 3B; ZK2 3058. 
Редчайшая Состояние лучше чем очень хорошее 
Piece of extreme rarity in museum’s quality, a real masterpiece of jeweller’s art of the beginning 20th century. According to our knowledge only two further similar breast stars are known, the first in the Royal Collection of HM Queen Elizabeth II in Windsor and a second one in a private collection in the U.S.A., and no piece in any of the main Russian museums. 
The statutes stipulated, that the insignia of the order could be conferred "in diamonds" as a very special sign of highest imperial grace. According to Tillander-Godenhielm (in TLL p. 73), during the reign of Emperor Nicholas II (1868–1918) there have been conferred only 28 diamond sets between 1894 and 1917. 
According to the official archive files (RGIA, Fund 468, opis 43, delo 1015, L. 11, № 40, № 45, № 47) this star with the number 40 originally was manufactured by Karl Hahn in Sankt Petersburg at the cost of 5,000 Roubles in 1907 and probably not issued. By order of the "Cabinet of His Majesty the Emperor" Karl Hahn "reduced" it’s value from 5,000 to 4,000 Roubles; but it is unknown by what measure, as the star doesn’t show any exchange traces of the stones or any other traces of later work. 
In May 1908 the star was conferred upon Alexander Ivanovich Nelidov [Александр Иванович Нелидов] (1835–1910), since 1904 ambassador of the Russian Empire in France. From 1879 until 1882 he had served as Russian ambassador to the Kingdom of Saxony, from 1883 until 1897 to the Ottoman Empire and from 1897 until 1904 to the Kingdom of Italy. According to the official archive files (RGIA, Fund 468, opis 43, delo 1001, L. 15, № 4), the breast star was returned after Nelidov’s death (in 1910) to the "Cabinet of His Majesty the Emperor" by his widow Olga Dmitrovna Nelidova (1839–1918) on June 7, 1911. Probably in connection with Stalin’s "selling activities" of huge numbers of imperial treasures beginning from 1919 until the 1930ies, also this breast star may have been sold. 
Предмет величайшей редкости, раритет музейного уровня, шедевр ювелирного искусства начала 20-ого в. По нашей информации данный тип звезды отсутствует в собраниях ведущих музеев России и имелся только в Великобритании, в коллекции королевы Великобритании Елизаветы 2-й, и в США, в частной коллекции. 
Согласно Статуту знаками ордена в бриллиантах награждались в знак высочайшего императорского благоволения. Согласно Тиландеру-Годенхильму (TLL стр. 73) в правление императора Николая II (1868–1918) было всего 28 награждений бриллиантовыми комплектами между 1894 и 1917 г. 
Согласно официальным архивным данным (РГИА, фонд 468, опись 43, дело 1015, Л. 11, № 40, № 45, № 47) эта звезда под номером 40 была изготовлена Карлом Ганом в СПбурге в 1907 году стоимостью 5 000 рублей и награждение, видимо, не было произведено. По распоряжению «Кабинета Его Императорского Величества» Карл Ган «уменьшил» еrо стоимость с 5 000 до 4 000 рублей; неизвестно, в чём именно это выразилось, поскольку на звезде отсутствуют какие-либо следы замены камней или какого-либо последующего вмешательства. 
В мае 1908 г звездой был награждён Александр Иванович Нелидов (1835–1910), с 1904 г посол Российской Империи во Франции. С 1879 по 1882 г был российским послом в Королевстве Саксония, с 1883 по 1897 г – в Оттоманской империи и с 1897 по 1904 г в Итальянском королевстве. Согласно официальным архивным документам (РГИА, фонд 468, опись 43, дело 1001, Л. 15, № 4), звезда была возвращена после смерти Нелидова (1910) в «Кабинета Его Императорского Величества» его вдовой Ольгой Дмитриевной Нелидовой (1839–1918) 7 июня 1911. Возможно, была продана за границу в 1919 - 1930-ые гг.                                                                
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